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După trei-patru ani , sau poate mai mulţi , Sandu-(Pussi) Colpacci revine, 

pentru o colaborare, la Oradea. Dar nu la trupa română, cum s-ar putea crede şi 
cum mi  s-ar părea normal ,  ci la Trupa Szigl igeti . Bine şi aşa . . .  

Invitat de actorul Meleg Vilmos, di rectorul artistic al trupei maghiare, Colpacci 
a pus în scenă o p iesă nouă, o premieră pe ţară: Antigona din New- York de Janus 
Glowacki . Un polonez, adică. El a adus piesa, el  a comandat t raducerea. Încep 
prin a-1 întreba: 

Rep. : Ai o slăbiciune pentru polonezi, tu, ca polonez, nu? Pe Mroiek /-ai 
montat de vreo trei ori . . .  

AI.C.: Adevărat. Ca polonez, aici? Poate . Raportul meu cu această cu ltură e 
totuşi mult mai dificil de expl icat. Fi indcă de când mă ştiu am gândit, acţionat şi visat 
în l imba română. Limba polonă este, cum să-ţi spun . . .  g rădina mea intimă . . .  Chiar 
dacă primele cântece de leagăn sau cele de Crăciun erau cântate într-o altă l imbă 
decât cea a vecini lor din imobi l ,  eu nu am avut n iciodată impresia că l imba română 
e o l imbă străină, după cum, din anii cei mai fragezi am avut acces (datorită mamei 
mele şi, în special, bunici i Sabina) la poemele lui Mickiewicz, Pan Tadeusz mai ales, 
din care recitam ori de câte ori se ivea ocazia . . .  Mama, care era p ictoriţă, avea un 
stil bizar de a zugrăvi personajele ei inconfortabi le.  Mai târziu ,  când am avut ocazia 
să privesc tablouri le lui Witkiewicz, asemănarea stil istică m-a şocat profund . . .  
Acelaşi Witkiewicz, care după cum şti i ,  a fost unul dintre avangardişti i  secolu lu i  XX 
în teatru . . .  E vorba numai de o coincidenţă? Greu de răspuns. 

Dacă însă vorbim despre teatru, sunt sigur că alta mi-ar fi fost p rofesia dacă 
nu m-aş fi întâlnit foarte devreme cu operele lu i  Caragiale, Eminescu, Călinescu , 
Bacovia şi atâţia alţii . . .  

Chiar şi acum , când mi se întâmplă să încurc paşapoartele, îmi spun că 
d ramaturgia poloneză e foarte interesantă ş i ,  după părerea mea, în România uşor 
de înţeles. Mă rog , cât poate fi uşor de înţe les o dramaturgie complexă precum 
cea poloneză . . .  E fi resc, deci ,  ca textele poloneze, o dată cunoscute (din păcate 
prea puţin traduse, însă ăsta e un alt subiect) , acest t ip de l iteratură e o tentaţie 
pentru regizori , cât şi pentru actor i  . . .  

Rep. : Ai dreptate, recunosc. Şi mai trebuie să recunosc, ai semnat câteva 
spectacole extraordinare, premiate, lăudate, aplaudate: Emigranţi i ,  Tango (tot cu 
trupa maghiară, acesta din urmă), Abatoru l .  Au jucat i'n spectacolele trupei 
româneşti Mircea Constantinescu, regretatul Radu Vaida, Ion Abrudan, Mariana 
Presecan, Daniel Vulcu şi alţii. 

Au fost nu buni, ci foarte buni toţi . . .  Chiar aş dori să vorbim puţin despre actori. 
Am văzut, În timp, cum lucrezi tu actorii . . .  ştii cum să-i iei, aparent uşor, nu-i stresezi, 
ca alţii, afişezi o anume /ejeritate, În fond, eşti exigent, nu laşi să-ţi scape nimic. Nu le 
permiţi să improvizeze, qi urmăreşti consecvent ideile cu care pleci la drum, 



/ăsându-/e totuşi o portiţă deschisă pentru propriile lor idei şi fantezii, dar numai dacă 
ele nu se abat de la linia personajului, aşa cum /-ai gândit tu. Acum, să nu mă iei peste 
picior şi să spui că uite ce bine ştie ea, mai bine ca mine, de răspunde În locul meu . . .  

AI.C. :  E f iresc să şti i ,  de vreme ce m-ai urmărit, spre cu atenţie, mai b ine de 
zece ani . . .  Nu uit că ai participat activ la mai toate aventurile teatrale orădene din 
ani i  aceia. Dacă despre caietele-program ale noastre se vorbea adesea era numai 
datorită minuţioasei tale pasiun i  care te situa în mijlocul actului de creaţie. Mă şi 
mir că nu te-am luat asistent de regie, nu? Cred că ne-am fi înţeles foarte b ine . . .  

Rep. :  Ei bine, nu cred, regia e o altă meserie, n-am pretenţia că ţi-aş fi putut 
fi de mare folos . . .  

AI.C.:  Poate e aşa cum spu i ,  dar ai observat, probabi l ,  că actori i  distribuiţi de 
mine gândeau ca mine sau apropiat de mine . . .  aşa încât ne înţelegem de multe 
ori din privi ri , d in gesturi scurte sau folosind cuvinte-cod , vorbirea codificată nefi ind 
invenţia mea, ea există în orice breaslă de când lumea . . .  Mă încăpăţânez şi astăzi 
să-mi înch ipui că atunci când actorul ,  regizoru l ,  au curaju l  să se pună în primejdie 
tocmai pentru a împărtăşi idei ,  atunci şi publicul va împărţi cu noi această 
cu riozitate şi va dori să afle ceva nou împreună cu noi .  

Rep. : Aş vrea să ne Întoarcem, puţin Înapoi, la anul 1970: pe 19 decembrie, 
a avut loc, la Oradea, premiera debutantului În regie, a tânărului absolvent 
Alexandru • Ca/pacei - clasa Ion 0/teanu, cu piesa lui Brecht Dispariţia lu i  
Galy-Gay. In cei zece ani, aproape unsprezece, cât ai stat la Oradea, ai montat o 
serie de spectacole de mare succes, marcând reintrarea teatrului românesc de la 
Oradea În rândul teatre/ar importante din România, după o perioadă de oarecare, 
să-i spun, adormire, ce mai, o pauză, nu? . . .  

Voi proceda ca Pristanda, le voi enumera, pe rând: Omul care . . . de Horia 
Lovinescu, Pescăruşul de Cehov, Regele gol de E. Şvarţ, Aceşti îngeri trişti de 
D. R. Popescu, A şasea putere de Vincenzio di Mattia, Ploşniţa de Maiakovski, 
Poveste de iarnă de Shakespeare, Balconul de D. R. Popescu, Tangou de Mroiek, 
Spre stele de Leonid Andreev, Hotărârea de Mircea Bradu, Emigranţ i i  de Mroiek, 
Astă-seară se improvizează de L. Pirandello, I n ima de Mircea Bradu, O scrisoare 
pierdută de I. L. Caragiale, Diogene câinele de O. Solomon, Ţarul lvan îşi schimbă 
meseria de M. Bulgakov. 

lată, În zece ani şi jumătate, sunt optsprezece spectacole. Sunt puţine, nici 
două pe stagiune, nu?, dar, cu câteva mici excepţii (mă refer aici la spectacolele 
care nu ţi-au ieşit aşa cum ţi-ai fi dorit) sunt destule? Cine ştie? Dacă ne gândim 
Însă că cele mai multe au fost adevărate sărbători, evenimente ale oraşului, 
naţionale chiar, a fost bine. Despre câteva se fac referiri şi astăzi, În cărţile de 
teatru sau la cursurile de artă teatrală din Bucuresti si din tară . . .  

AI.C.: Da? Cum ar fi? 
' · · 

Rep. : Cum ar fi Emigranţi i sau As_tă-seară se improvizează - două 
evenimente certe ale teatrului românesc. Iti aduci aminte ce săli am făcut la 
Bucureşti În turneu, ce ecouri extraordinare au urmat, câte aplauze, cronici bune, 
câtă bucurie, ce satisfacţii am trăit! 

AI.C.: E adevărat, dar tu îmi spuneai odată că ţi-au rămas la suflet şi altele . .  . 
Mi-ar fi plăcut tare mult dacă, de pi ldă, Ţarul lvan . . .  ar fi depăşit gran iţa judeţu lu i  . .  . 

Rep. :  Desiguuuuuuur, ş.J n-o spun numai eu. Mă gândesc acum la cele două 
spectacole derepopesciene: I ngeri i trişti şi Balconul .  lntraseşi deja În graţiile, ca să 
zic aşa, celebrului nostru critic teatral, Valentin Si/vestru - al cărui cuvânt atârna 



62 TEAT�LIL� 

greu În balanţă - şi el, se ştie, ţinea mult la DeRe, dar spectacolele tale i-au mers 
la inimă şi . . .  

AI.C.:  Şi ,  acum îmi dau seama, ce bine ştia şi el să ascundă în cronici le l u i  
"bombele"_pe care le  trimiteam no i ,  subti l ,  dar destul de l impede pentru cine voia 
să le VADA, în spectacolele noastre. 

Rep. : Ne ascundeam uneori În spatele unor citate din Ceauşescu, de prin 
discursurile lui, În care, vezi Doamne, el ne Îndemna să fim critici şi autocritici. 
Altfel, multe deranjau cenzura locală şi naţională, atât din textele lui D. R. Popescu 
(dar nu Îndrăznea să-I dea "subversiv" pe preşedintele Uniunii Scriitorilor şi 
membru al Marii Adunări Naţionale), cât şi, mai ales, modul cum unii regizori 
interpretau scenic aceste texte, făcându-le nu de puţine ori incendiare. 

Dar mă mai gândesc şi la Spre stele, un spectacol foarte frumos, emoţionant, 
rotund, armonios, În care actorii se simţeau bine, iar muzica (Fiorian Chelu, tânăr, 
Înalt, slab, cu plete, având ceva de Christ, cânta undeva sus, pe acoperişul decorului) 
mărea emoţia declanşată de rafinamentul cu care era gândită fiecare scenă . . .  

AI.C. :  Din păcate, spectacolul a avut ghinion, îţi aminteşti? A ieşit în premieră în 
seara cutremurului din martie '77 şi n-a mai fost văzut cum trebuie, cu toată nebunia 
de după, până în iunie, iar toamna, la reluare nu mai ştiu ce s-a întâmplat. . .  

Rep. : Ei, nu mai ştii . . .  Ştii foarte bine, spectacolele În reluare au uneori un 
destin aparte. Dar atunci, după nenorocirea aceea, nu-i mai ardea nimănui de 
spectacole, lumea era profund marcată . . .  

Să revenim la plecarea ta . . .  definitivă, la fuga ta din România comunistă. Îmi 
amintesc, ai pus În scenă, cu regretatul scenograf Dan Jitianu, Ţ arul lvan a lui Bulgakov. 
Piesa acestui atât de controversat scriitor rus, interzis şi pus la index, dar 
cvasinecunoscut la noi, cel puţin ca dramaturg, ţi-a permis ţie, regizor, să comunici 
o mulţime de lucruri despre SISTEMUL torţionar sovietic, Într-un mod subtil. Cele 
două planuri - unul ireal, altul de o actualitate fparte . . .  apropiată nouă, tuturor 
se Întrepătrundeau ingenios, dar şi periculos . . .  In spectacol juca şi Liviu Rozorea 
care a plecat la scurtă vreme În Germania, definitiv. Apoi ai plecat tu şi n-ai mai 
venit şi spectacolul a devenit el Însuşi unul disident. Păcat. A fost foarte frumos şi 
bogat În nuanţe de tot felul. Tomi,tă era şi ţarul şi administratorul de bloc. A fost 
colosal, publicul râdea mânzeşte la mulţimea de aluzii de tot felul. De altfel, actorii 
jucau cu imensă plăcere, ca mai Întotdeauna, la tine. Chiar, cum făceai, ce făceai, 
de-i luai aşa cu tine pe actori şi te urmau cu dragoste . . .  Care e secretul? 

AI.C.: Nu-i n ici un secret. Cred că reuşeam să-i conving că discursul nostru 
e important, sincer, valabil .  Altceva ce să fie? Eram o famil ie, uni i  actori îmi erau 
buni  prieteni ,  da, e posibi l  şi în teatru! Mă credeau pe "cuvânt" . . .  Nu voi uita 
niciodată momentele de tensiune şi graţie pe care mi le-a oferit marele actor 
N icolae Toma, Eugen Harizomenov cu intel igenţa sa scenică redutabi lă,  
meşteşugul lu i  Ion Mâinea, pasiunea care a pus-o în joc Eugen Ţugulea în 
neuitatul rol din Balconul, entuziasmul  de nestăvi l it al lu i  Abrudan , autenticitatea 
personajelor la Ion Martin ,  tehnica şi disponibi l itatea Simonei Constant inescu, 
vital itatea Marianei Neagu sau vehemenţa scenică a lu i  Jean Săndulescu , f ineţea 
lui Radu Vaida, foamea de teatru a lu i  M i rcea Constantinescu . . .  

Rep. : Da, uite, nu de mult, am citit un interviu pe care i-1 ia, Într-o carte, Ion 
Moldovan lui Daniel Vulcu. Şi el te enumeră printre cei patru-cinci regizori (pe mâna 
cărora ar merge cu ochii Închişi) cu care a făcut roluri bune În spectacole importante. 

AI.C. : Mă bucură ce-mi spu i .  Fiindcă lucrul cu Daniel (Oradea, postexi l) s-a 
petrecut la o nouă răscruce a vieţi i  mele. Piesa Abatorul (tot Mrozek, fi reşte) trebuia 



să o pun în scenă în Franţa. Era prevăzut un buget important, Mrozek îmi acordase 
drepturile pentru traducere şi spectacol .  Din păcate, şi cum se întâmplă adesea, 
proiectul ,  după luni de zi le de pregătire şi emoţi i ,  a fost în cele din urmă "amânat". 

Eu însă doream cu tot dinadinsul să-I realizez. Mircea îmi oferea această 
oportunitate, însă mă temeam foarte tare că acest formidabil text nu este cel mai 
potrivit pentru România. 

Îţi aminteşti, probabi l .  Era vorba despre muzică şi politică. 
Tri unghiul  artă-politică-erotism. E vorba, cred, despre cea mai witkiewicz-ană 

piesă a lu i  Mrozek, un text uşor de comunicat în Franţa de atunci ,  cvasi imposibil 
în România ante şi recent revoluţionară. Lucrul cu actori i ,  nu doar cei francezi, dar 
şi cu cei români ,  se anunţa ?nevoios. O piesă în care ideile nu trebuie incarnate 
ci, d in contră, abstractizate. In rolu l  principal ,  un actor . . .  aş spune Salvador Dali 
tânăr . . .  nu pictor, ci violonist, nu bărb?t, ci un adolescent bătrân . . .  Pe Daniel nu-l 
cunoşteam .. dar parcă era singuru l .  . .  Imi mărturisea că e pentru prima oară când 
se apropie de un astfel de un ivers . . .  Efortul său pentru a-şi asuma acel rol temerar 
a fost (nu exagerez! )  enorm. Pierduţi în discuţii ş i  repetiţi i ,  uitaserăm amândoi că 
în teatru un loc întotdeauna inexplicabil îl are talentul .  Iar Daniel îl are cu 
prisosinţă. Sper să-I folosească mereu la fel cum a făcut-o în Abatorul. E un 
prieten şi prieteni i  între ei nu prea se laudă. Eu însă, iată, o fac. 

Rep.: Aş dori să ne spui ce spectacole ai pus În Franţa, unde te-ai stabilit de mulţi 
ani, la Paris şi (unde am avut plăcerea să te vizitez şi să-ţi cunosc noua familie, pe 
Delia, soţia ta, muzician, şi pe micuţa Eva, o fetiţă care acum e deja o domnişoară şi 
care, mai ştii, nu voia să vorbească deloc româneşte, deşi Înţelegea tot ce spuneam. . .  

AI.C.: Da, iar în vara aceasta, venind ele în ţară, am avut surpriza plăcută, 
de altfe l ,  să constatăm eu şi Del ia că, la Sinaia şi la Bucureşt i ,  a vorbit cursiv şi 
mult româneşte . . .  

Rep. : Ei, ştia ea ce ştia . . .  În România se vorbeşte româneşte, nu? Mai ales . . .  
Să revenim la tine. Ce spectacole ai montat? 

AI.C.: În Franţa, la Teatrele Cerisiere şi  De la  Clepsydre am pus câteva 
spectacole (Căsătoria lu i  Gogol, Caii la fereastră de Vişn iec, Cenuşăreasa duP._ă 
Charles Perrault, un spectacol pentru adulţ i ,  Terasa de Jean-Ciaude Carrierre). I n  
Germania ş i  Elveţia, am pus Emigranţii, în  Martin ica o Antigona. Am pus  ş i  oper�. 
Agrippina de Handel ,  Diogenes, Bastien şi Bastienne de la Opera din Vi l lebone. In 
România, după '90, am pus, la Bucureşt i ,  Braşov, Oradea - cum şt i i  - şi la Târgu 
!Ylureş, la trupa română şi maghiară, Abatorul de Mrozek, Cum vă place, Terasa, 
Incercarea de Marivaux, Pădurea de Ostrovski, Iubiri neterminate de Pau l  Emond, 
La fausse suivante (Falsa doamnă de companie) .  

Rep. : Ai colaborat, la Bucureşti, cu Teatrul de Comedie şi cu Teatrul Bulandra. 
AI.C.: Da. La Comedie, am pus piesa lu i  Teodor Mazi lu ,  Sentimental tango 

(cu titlu l  schimbat, din motive de cenzură, al piesei Proştii sub clar de lună). O distri
buţie excepţională: Stela Popescu , Vasi l ica Tastaman, Si lviu Stănculescu . Am mai 
montat un Dumitru Solomon, o p iesă foarte bună, Arma secretă a lui Arhimede -
cu Ştefan Tapalagă, Silviu Stănculescu , Eugenia Mirea, Aurel G iu rumia, Florin 
Anton,  Dumitru Rucăreanu. Vasi l ica Tastaman tocmai fugise . . .  aşa că pe ea n-am 
putut-o distribu i . . .  La Bulandra, din păcate, n-am finalizat Ţarul lvan. Motivele sunt 
multe. Dar ce distribuţie de aur făcusem! Ascultă: Victor Rebengiuc, Ştefan Bănică, 
Tamara Buciuceanu , Virg i l  Ogăşanu, Tora Vasi lescu . . .  Uneori ,  dacă e să nu-ti iasă 
ceva, nu-ţi iese, nu şti i? 

' 



6� TEAT�lJL� 

Rep. : De fapt, Ţarul lvan ţi-a purtat noroc - şi la Oradea, nu? Atunci ai plecat 
şi tu În Anglia şi de acolo În Franţa . . .  Ştiu că şi predai, În F[anţa . . .  

AI.C.: Predau actorie la o şcoală particulară de teatru . In Franţa, se pătrunde 
greu în profesia noastră. E un război dur. . .  Nu lucrezi permanent, ci pe proiecte. 
Uneori şansa îţi surâde, alteori ba . . .  

Rep.: Ce teatru se mai face azi În Franţa ? E aşa, un fel de Întrebare foarte 
generală . . .  

AI.C.: Şi răspunsul va fi la fel .  Se face teatru foarte bun şi teatru mediocru, 
ca peste tot. Lucrează mari reg izori , cu vedete, se pun autori importanţi (Rab_elais, 
Cehov, Shakespeare, Moliere), dar şi piesuţe. Se face şi teatru buleyardier. 1 1  poţi 
vedea într-o seară pe Bob Wilson,  în alta vezi "teatru fără cuvinte". In general ,  în 
Franţa, cuvântul e la mare cinste, dar şi imaginea. Se caută, ca peste tot, se caută, 
se inovează şi ,  uneori , nu foarte des, se strecoară şi impostura . . .  Actori i  însă sunt 
profesion işti sută la sută, fac orice, dar fac cu maximum de seriozitate şi apl icaţie. 
Teatrul francez de azi? L-aş numi unul al anal izei ş i  al cartezianismulu i .  

Rep. : În ce sens? Dacă este să ne gândim la celebra sa METODĂ, ar fi două 
momente: cel al renunţării totale la tot ce e adevăr, şi unul pozitiv, anume folosirea, 
pentry progresul În materie de cunoaştere, a criteriului clarităţii şi distincţiei de idei? 

Intr-un frumos eseu despre Descartes, Constantin Noica observă că "intelectul 
şi voinţa nu pot fi cauza erorilor noastre", ci doar "proasta Întrebuinţare a facultăţilor 
acestora", Dumnezeu dând oamenilor libertatea de a se folosi cum trebuie de ele. 

Dar cel mai important mi se pare că rămâne - ca să nu lăsăm cumva 
impresia că am fi filosofi - acel limpede "gândesc, deci exist". Ar fi vorba, prin 
urmare, de un teatru profund analitic, raţional, nu ? 

AI.C.: Da, de pi ldă, poţi vedea un spectacol cu o piesă de Corneille - care ar 
putea fi destul de plicticoasă, nu? Ei bine, francezii fac spectacole pl ine de 
imaginaţie, fascinante adesea, dar în acelaşi t imp profund analitice. De altfe l ,  
şcolarii francezi frecventează teatru l ,  învăţând, la faţa locu lui ,  ce înseamnă un 
scriitor clasic, dar şi un spectacol ţeatral .  Lor le sunt destinate spectacole, matinee 
speciale, cu scop educativ cert. In  ce priveşte teatru l aşa-zis "din banlieu", poţi 
vedea spectacole care cochetează cu noul ,  cu modern itatea (ceea ce într-un t imp 
se numea teatru experimental) , cu forme teatrale obişnu ite - nu demodate, să fim 
bine înţeleşi .  E o căutare permanentă, o nevoie teribilă de înnoire. 

Rep.: Ştim că primăriile franceze subvenţionează spectacole . . .  
AI.C. : Da, dar nu cu sume prea mari , ci destul de modeste, de moderate, dar 

o fac. Nici Ministeru l nu pune la dispoziţie bugete îndestulătoare, aşa încât 
creatorii caută, caută, identifică surse financiare, caută sponsori sau mecenaţi ,  
cum se numesc ei la noi .  Dar nu te speria, nici acolo nu se înghesuie bogaţi i să 
sprij ine teatrul . . .  Actori lor pasionaţi de profesia lor nu le rămâne decât să joace pe 
bani puţin i  şi o fac, crede-mă, cu pasiune şi dăru ire . . .  Pâinea şi-o câştigă de multe 
ori în altă parte. E şi unu l  dintre motivele - vorbesc de bugete! - pentru care 
teatrele apar şi dispar cât ai zice peşte. Supravieţui rea e o problemă. Teatrele cu 
structuri mici ,  lejere, au şanse mai multe, dar şi existenţa lor depinde de durata 
proiectelor. Bi letele nu sunt prea scumpe, aşa încât săl i le sunt mereu pl ine. 
Publ icu lu i  francez continuă să-i placă şi spectacolele de bulevard , în care 
strălucesc mari vedete . . .  

Rep.: Dar şi teatrele mignone rezistă, cum e La Huchette. 
AI.C.: Cel în care a debutat Eu geme lonesco, acum o jumătate de secol .  . .  cu 

Cântăreaţa cheală . . .  Şi continuă să se joace şi azi .  



Rep. : Ce ne poţi spune despre artiştii români din Franţa ? Cu cine dintre 
românii pleq_aţi ai rămas prieten sau măcar În relaţii bune ? De fapt, cu cine te vezi? 

AI.C.: I n  afară de prieteni i  de fami l ie, cu regizoru l Petrică Ionescu , cu l u l ian 
Negulescu , cu George Banu, cu Paul Salyberger, cu Matei Vişniec şi artişt i i  plastici 
Doru Covrig,  Sorin Haber. Cu Andrei Şerban nu mă văd deloc. 

Rep. : Frecventezi acţiuni ale Ambasadei României la Paris ? 
AI.C.: Uneori. 
Rep. :  Şi nici tu nu te-ai dezis de România. În ultimii ani ai fost mereu invitat 

să pui În scenă spectacole aici, ba la Bucureşti, ba la Braşov, ba la Oradea, ba la 
Târgu-Mureş. Anul acesta ai fost şi nominalizat la Gala Uniter. Te felicit. Cum se 
face că la Oradea nu cu trupa românească ai colaborat, ci cu cea maghiară? 

AI.C.: Explică-ţi s ingură. N-am fost invitat de conducerea Trupei " Iosif 
Vulcan", ci de Meleg Vi lmos, şeful Trupei "Szig l igeti". Şi am venit. 

Rep. : Ai propus şi ai realizat un spectacol - după părerea mea foarte bun, 
poate puţin prea lung, dar lucrat cu grijă, cu rafinament, şi În care actorii, cum am 
mai spus, au lucrat cu devotament, urmându-te cu vizibil interes profesional, dar 
şi cu imensă prietenie. Cum te-ai Înţeles cu ei? Pe Fabian Enik6 şi pe Acs Tibor Îi 
ştii dinainte de plecarea ta, dar şi cu ceilalţi te-ai Înţeles excelent. 

AI.C.:  Am venit cu Antigona la New-York, o piesă de Janus Glowacki , un 
scriitor de seamă polonez - nu doar dramaturg (născut la Poznan , în 1 938) . Patru 
personaje, toate aproape la fel de importante, o tematică extrem de actuală, dar 
nu o actual itate forţată, Doamne fereşte, ci una care decurge într-un mod firesc din 
însăşi metafora anticei Antigone, devenită aici o femeie portoricană. Lumea este 
una a întâln iri i  indivizi lor marginalizaţ i ,  de la periferia societăţ i i ,  oameni care 
încearcă cu mare dificu ltate să-şi păstreze identitatea, dar sunt pe cale să-şi 
piardă o lume care se declară pe faţă democrată, cea mai democrată, dar în care 
mai e destu l loc pentru atât de clamata "grijă pentru om". Este o piesă dură, gravă, 
profundă. Spui că spectacolul  ţi s-a părut prea lung? 

Rep.:  Da, am şi scris În cronica mea din Teatrul Azi acest lucru. Pentru mine, 
care am urmărit cu un alt fel de interes, să-i spun profesional, jocul actorilor, 
tensiunea, energia pe care o emanau, crescendoul spectacolului nu a fost prea lung, 
dar publicul, l-am urmărit, Începea, după o oră şi ceva - până la pauză - să dea 
semne de oboseală sau de nerăbdare. Poate era acea parte din publicul maghiar 
căreia Îi plac mai mult operetele şi comediile muzicale, cine ştie? Unii au şi plecat la 
pauză, nebănuind ce lucruri spectaculoase le-aţi rezervat În partea a doua . . .  

Ca multe alte spectacole, a căror soartă o deplâng de ani şi ani, şi acest 
spectacol a avut un destin trist şi nedrept: s-a jucat de puţine ori, spre tristeţea 
actorilor. Rar mi-a fost dat să văd un actor ca Dimeny Levente, care a fost fericit 
să joace la tine rolul. . .  unui mort. Şi să-/ joace cu un aplomb şi cu o plăcere -
cuvântul nu e potrivit, dar eu aşa /-am văzut - care mi I-au făcut tare simpatic. 
N-am să-I uit multă vreme . . .  Las' că şi tu ai construit, special pentru el, În cheie 
grotescă, nişte scene greu de uitat. 

AI.C.: Nu cumva eşti sentimentală? După atâţia ani petrecuţi în teatru . . .  
Rep. :  Ba sunt şi nici nu mă sfiiesc să arăt. Mai voiam să te Întreb dacă te vezi 

qu George Banu. A venit la Oradea, mai ştii, acum mulţi ani, să-ţi vadă un spectacol. 
Imi amintesc cu câtă eleganţă, dar şi precizie ne-a spus succint impresiile sale. 

AI.C.: Mă văd rar, dar mă văd , cu el şi cu Monique Borrie, soţia lu i ,  o femeie 
foarte inteligentă şi pl ină de farmec, profesoară şi ea, ca şi el , la Universitatea 
Sorbonne Nouvel le. 

Rep. : Da. Sunt un cuplu foşrte interesant. Tocmai i-am citit cartea, studiul 
despre Arta ud: dens, excepţional. lntâlnirile cu George Banu, la festiva/urile teatrale, 
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sunt mereu instructive şi plăcute. Apropo, ştii ce spune ea că este un artist 
adevărat? "E vocea şi făclia adevărului". " Vizionar, vraci . . .  " Ţie, Sandu Colpacci, Îţi 
mulţumesc pentru această lungă convorbire şi Îţi urez noroc, succes, sănătate! 

AI.C. : I n  fond, vorba lu i  Cehov: n-am făcut n imic, am băut cafea (nu ceai ! )  şi 
am stat de vorbă, nu? 

Virginia ITTA MARCU: 

E� PDP 
(din volumul în pregătire, 

Teatrul din interior. Teatrul din culise) 

Ruxandra Anton: Doamnă Virginia ltta Marcu, atunci când "eliberaţi" un 
personaj dintr-un text dramatic, aşteptaţi un impuls afectiv sau raţional cu personajul? 

Virginia ltta Marcu: Ambele;  şi logic îl construieşti şi afectiv. 
R.A.: Constantin Paraschivescu a scris despre dumneavoastră o carte, 

Patima despre teatru sau Virgin ia ltta Marcu . Câtă dreptate are! Chiar şi dintr-un 
singur spectacol se vede că sunteţi o actriţă care, Într-adevăr, este Împătimită de 
teatru şi care intră Într-un personaj până la ultima fibră. Spuneţi-mi, se poate 
descrie drumul dumneavoastră de la text la personaj? 

V.I .M.:  Nu, aşa ceva nu se poate descrie. Acest drum se petrece în luni de zile, 
în fiecare clipă, şi ar trebui să vă spun viaţa mea de fiecare zi , pentru că un personaj 
se constru ieşte şi când citeşti textul în teatru şi când îl conturezi acasă, în gândurile 
tale, în căutări le tale. Un personaj se construieşte tot timpul .  Când faci cu totul altceva 
sau citeşti ceva fără nici o legătură cu personajul tău, vine un gând, vine un sunet care 
îţi aduce ceea ce căutai. Deci , nu poţi să spui :  "u ite aşa îmi construiesc personaju l !". 
Mai mult: sunt personaje pe care le construieşti cu partea afectivă dominantă şi altele 
la care ajungi mai mult prin logică, dar întotdeauna existând ambele. De ce? Pentru 
că o piesă de teatru este gândul unui regizor, iar tu ca actor trebuie să serveşti piesa, 
deci textul ,  şi gândul regizoral . Trebuie să mergi pe gând, piesa este stare şi gând. 
Starea şi gândul se construiesc cu ce există în tine, plus gândul regizoral. 

R.A.: Sunt multi actori, mai ales dintre cei tineri, care folosesc numai 
ambalajul regizoral. Nu Întâmplător v-am Întrebat. Am vrut să ajung la adevărul 
care sustine realitătile unui actor. 

V.I .M. :  Dacă mi s-ar întâmpla vreodată să joc un personaj doar în ambalaju l  
regizoral ,  atunci s igur  va fi un eşec a l  meu.  Trebuie să mergi la profunzimi le  unu i  
personaj : chiar şi comedia cea mai  spumoasă are adâncimile e i ,  gânduri le ei  care 
trebuie rel iefate. Comedia cea mai adevărată este o mare tragedie pentru 
personaje şj doar prin dăru irea jocu lu i  iese comicul .  

R.A. : In anul 2000, În cadrul galei UNITER, aţi luat Premiul pentru cea mai 
bună actriţă - pentru rolurile Martha din Cui i-e frică de Virginia Wolf şi Elena 
Sergheevna din Şantaj . Ce alte premii importante v-au Încununat cariera ? 

V.I .M. :  O, am atât de multe premii că nici nu pot să vi le spun. Chiar sunt 
multe: în 1 981  am luat Premiul ATM pentru Matca de Marin Sorescu , am luat 
premiu pentru Filumena Marturano, din piesa cu acelaşi titlu ,  la festivalul nostru , 


